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حقابه دریاچه ارومیه در بخش کشاورزی و برای 
تولید محص��ولات پرآب بر و فاق��د توجیه اقتصادی 
مصرف می ش��ود، بنابراین بدون اص��اح روش های 
کش��ت محصولات اقتصادی و مدرن  س��ازی آبیاری 
عم��اً احیای دریاچه ارومیه نیز ممکن نیس��ت. به 
گزارش تس��نیم از ارومیه، دریاچه این شهر از سال 
1346 به عنوان یک پارک ملی به ثبت رسیده، چرا 
که این زیس��تگاه طبیعی در ابعاد مختلف انس��انی، 
جان��وری و گیاه��ی دارای اهمی��ت اس��ت اما روند 
خش��ک ش��دن آن نیز از اواخر دهه 70 آغاز شده و 
تاکنون ادام��ه یافته، بنابراین وضعی��ت بحرانی آن 
تهدید بالقوه ای برای انس��ان ها، جانوران و گونه های 
گیاهی مت��ن و اطراف دریاچه ارومیه اس��ت. دولت 
در 5 سال اخیر سلسله برنامه های گسترده ای را در 
قالب راهکارهای بیست وهشت گانه ستاد احیا دریاچه 
ارومیه آغاز ک��رده که در برخی از آنها توفیقاتی هم 
کسب کرده است اما  با این حال هنوز دریاچه ارومیه 
احیا نشده و بنا بر اظهار خود دولتمردان فقط وضعیت 
آن تا حدودی تثبیت شده است تا در یک دهه پیش 
رو احتمالاً تمام یا بخش��ی از آن احیا هم شود. مدیر 
دفتر برنامه ریزی و تلفیق ستاد احیای دریاچه ارومیه 
درباره تأثیر بخش کشاورزی در روند ایجاد بحران در 
این پارک ملی می گوید: در سالیان متمادی آب هایی 
که از طریق بارش نزولات الهی پش��ت سدها ذخیره 
شده است، صرف آبیاری محصولات کشاورزی بویژه 
چغندر قند در داخل حوضه آبریز شده است. مسعود 
تجریش��ی می افزاید: دریاچه ارومیه در 2 دهه اخیر 
س��الانه 8 هزار و 800 میلیون لیتر آب تجدیدپذیر 

داش��ت اما در همین زمان تقریباً 18 درصد از مقدار 
بارش ه��ا در پیرامون آن کاهش یافته اس��ت و این 
س��بب ش��ده روان آب های کمتری تولید شود و به 
همین سبب مقدار آب تجدیدپذیر به 7 هزار میلیون 
مترمکعب کاهش پیدا کرده اس��ت. به گفته وی، با 
توجه به  تحقیقات مش��ترک بین المللی که توسط 
دانش��گاه های داخلی و خارجی و به س��فارش ستاد 
احیای دریاچه ارومیه انجام شد، در سال های پیش رو 
امکان کاه��ش 25 درصدی میزان نزولات الهی نیز 
وج��ود دارد و عاوه ب��ر آن دمای هوای حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه نیز نسبت به 2 دهه اخیر افزایش یافته 
است که س��بب افزایش تبخیر می شود و مضاف بر 
آن افزایش دما در س��ال های آینده نیز تداوم یافته و 

منجر به تبخیر مضاعف خواهد شد. وی می گوید: تا 
س��ال های 72 و 73 آب دریاچ��ه  ارومیه در حداکثر 
تراز خود قرار داش��ت اما بعد از آن س��الانه نظاره گر 
افت تراز دریاچه بودیم و به همین خاطر در 20 سال 
گذش��ته به طور میانگین 8 متر از ت��راز دریاچه کم 
ش��ده است. تجریشی می افزاید: در گذشته به دلیل 
فقدان س��د، سیاب ها به طور مستقیم وارد دریاچه 
می ش��د اما اکنون این آب ها پش��ت س��دها ذخیره 
ش��ده و ب��رای آبیاری بعضی محص��ولات کم مزیت 
کشاورزی اعم از چغندرقند مصرف می شود به  طوری 
که همین موضوع س��بب ش��ده تقریباً بیشتر از 50 
درصد آب های ورودی به دریاچه کم ش��ود. به گفته 
وی، باید نحوه و میزان کشت چغندرقند در حوضه 

آبریز دریاچه ارومیه به صورت بنیادی تغییر یافته و 
سامان دهی شود، چرا که کشت آن از لحاظ اقتصادی 
مقرون به صرفه نیست. وی با اش��اره به نحوه اجرای  
27  راه��کار برای احیای دریاچ��ه ارومیه می گوید: 
نخس��تین و کارآمدترین راهکار برای نجات دریاچه 
ارومیه، کنترل و صرفه جویی آب در بخش کشاورزی 
است به گونه ای که هیچ لطمه ای به این بخش وارد 
نش��ود و در این میان با استفاده از فناوری های نوین 
می توان از هدررفت آب جلوگیری کرد. وی می افزاید: 
مهم ترین اقدام انجام ش��ده در 5 س��اله اخیر تثبیت 
وضعیت کنونی دریاچه ارومیه اس��ت، در حالی که 
در مقایسه با س��ایر کشورها در می یابیم کار احیا یا 
تثبیت دریاچه هایی همچون دریاچه آرال در روسیه 
یا گردسالک در غرب آمریکا موفقیت آمیز نبوده است. 
همچنین اس��تاندار آذربایجان غرب��ی در همین باره 
می گوید: مصرف بی رویه آب در بخش کشاورزی یکی 
از عوامل مهم بحران دریاچه  ارومیه به شمار می رود، 
میزان مصرف در این بخش در حال حاضر بسیار زیاد 
اس��ت. به گفته محمدمهدی شهریاری  مصرف آب 
در بخش کشاورزی حوضه آبریز دریاچه ارومیه 5 تا 
7 میلیارد مترمکعب اس��ت در حالی که مصرف آب 
آشامیدنی کل کشور 7 میلیارد مترمکعب برآورد شده 
است. وی می گوید: تمام مشکات احیا نشدن دریاچه 
را ب��ه دوش دولت می اندازند، در حالی که می توان با 
یک میلیارد مترمکعب آب تمام زمین های کشاورزی 
حوضه  آبریز را آبیاری کرد. شهریاری می افزاید: با این 
روند در عرض 2 سال دریاچه احیا می شود ولی هیچ 

همتی وجود ندارد.

تقدیر از برگزیدگان نخستین دوره 
جشنواره عکس »نگاه به آینده« 

از برگزیدگان بخش اصلی جشنواره عکس 
»نگاه به آین��ده« و نیز برنده جای��زه ویژه این 
جشنواره در مراسم افتتاح نمایشگاه آثار منتخب 
تقدیر ش��د. نخس��تین دوره جش��نواره عکس 
»ن��گاه به آینده« از آبان تا آذرماه س��ال 1397 
توسط بانک آینده و با هدف تشویق عکاسان و 
هنرمندان ایران به ثبت دیدگاه های شان نسبت 
به موضوع »آینده« در قالب عکس برگزار شد. 
در مراس��م افتتاح این نمایش��گاه که با حضور 
اعضای هیأت مدیره و مدیران ارشد بانک آینده، 
هیأت داوران، هنرمندان و عکاسان برگزار شد، 
هیأت داوران جش��نواره عکس »نگاه به آینده« 
متشکل از محمود کاری، حمید جبلی و مهدی 
آشنا، برگزیدگان این جشنواره را معرفی کردند. 

استاندار کرمان:
بهانه بی پولی برای عدم اجرای 

پروژه ها را نمی پذیریم
اس��تاندار کرمان گفت: از هیچ دس��تگاهی 
نمی پذیریم بی  پولی را برای عدم اجرای پروژه ها 
بهانه کند. به گزارش فارس، محمدجواد فدایی، 
استاندار کرمان اظهار داشت: دستگاهی را فعال 
و دلس��وز می دانیم که پیمانکاران را تشویق به 
دریاف��ت وام از بانک ها ب��رای اجرای پروژه کند، 
ضم��ن اینکه هر اندازه وام دریافت کنند، س��ال 
آینده از محل بند »و« تهاتر می شود. همچنین 
جعف��ر رودری، رئیس س��ازمان برنامه و بودجه 
اس��تان کرمان در  شورای توسعه و برنامه ریزی 
استان اظهار داشت: 465 میلیارد تومان اعتبارات 
استانی و الزامات هزینه ای استان کرمان است که 
با سایر موارد هزینه ای از جمله ردیف ها و اعتبارات 
ماده 10 و 12 به 503 میلیارد تومان افزایش پیدا 
می کن��د. وی بیان داش��ت: 394 میلیارد تومان 
این اعتب��ار یعنی 78 درصد آن تخصیص یافته 
است که 4/9 درصد کسری تخصیص 10 ماهه 
را داریم. رودری ابراز داشت: مبالغ تخصیص داده 
شده به اس��تان نیامده است که اداره کل خزانه 
و دارایی اس��تان باید پیگیری های لازم را در این 
زمینه انجام دهد. دستگاه ها نسبت به جذب بند 
»ب« اسناد خزانه عقب هستند، در مجموع 328 
میلیارد تومان داریم که باید نس��بت به متوسط 

استان ها تاش بیشتری شود. 

البرزبانک

اولین پارک ملی کرج تابستان سال 
آینده بهره برداری می شود

رئیس س��ازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهرداری کرج گفت: نخستین پارک ملی کرج 
در صورت تخصیص بموقع اعتبار تابستان سال 
آینده بهره برداری می شود. پیمان بضاعتی پور 
در گفت وگ��و با مهر، با اش��اره ب��ه وجود 273 
پارک در کانشهر کرج، گفت: در این کانشهر 
20 پارک ب��زرگ و 253 پارک محله ای وجود 
دارد. وی با اش��اره به سرانه فضای سبز مناطق 
مختلف ک��رج، گفت: در ح��ال حاضر مناطق 
یک، 8 و 12 ش��هری جزو مناط��ق برخوردار 
از فضای س��بز شهری هستند. رئیس سازمان 
س��یما، منظر و فضای س��بز ش��هرداری کرج 
همچنین افزود: مناطق 7، 2 و 9 ش��هری نیز 
جزو مناطق کم برخوردار فضای س��بز هستند. 
ب��ه گفته بضاعتی پور، در مناط��ق برخوردار از 
فضای سبز شهری شاهد وجود باغات قدیمی 
هس��تیم، درحالی که در مناطق کم برخوردار با 
تراکم مسکونی مواجه هستیم و همین موضوع 
توسعه فضای سبز در این محات را کُند کرده 
است. وی با تأکید بر اینکه توسعه فضای سبز در 
مناطق کم برخوردار با جدیت پیگیری می شود، 
گفت: اعتبار مناس��بی برای اح��داث پارک در 
این مناطق تخصیص داده  شده و پارک محله 

اخترآباد در حال اجراست.  

توضیحات رئیس بنیاد مستضعفان 
درباره آخرین وضعیت باغ سیب کرج

رئیس بنیاد مس��تضعفان گفت: باغ سیب 
کرج در ح��ال حاضر در بهترین وضعیت خود 
ق��رار دارد. محمد س��عیدی کیا در گفت وگو با 
تس��نیم در کرج درباره آخری��ن وضعیت باغ 
س��یب کرج اظهار داش��ت:  باغ سیب کرج در 
حال حاضر در ش��رایط بسیار خوبی قرار دارد. 
وی افزود: سیس��تم آبیاری قطره ای در این باغ 
اجرا ش��ده و در س��طح باغ در حال کار است. 
رئیس بنیاد مس��تضعفان با بیان اینکه این باغ 
در حال حاضر هیچ مش��کلی ندارد، بیان کرد: 
درخت های 50 س��اله باغ س��یب واکاری شده 
و  به جای آنها درخت های جدید کاشته شده 
است. وی گفت: اصحاب رسانه می توانند برای 
اط��اع از روند اقدامات انجام ش��ده در این باغ 
بازدیدی میدانی داشته باشند و شرایط برای این 

کار فراهم می شود. 

سایه رکود بر بازار مسکن همدان عضو هی��ات مدیره اتحادیه مش��اوران اماک 
هم��دان گفت: رکود بازار خرید و فروش و رهن و 
اجاره مسکن را فرا گرفته است. شهرام رحیم بخش 
در گفت وگو با تسنیم در همدان، اظهار داشت: تا 
پایان دی ماه امس��ال 10 هزار و 516 مورد معامله 
انجام ش��ده که از این تعداد 6 هزار و 566 معامله 
مربوط به خرید و فروش و مابقی هم رهن و اجاره 
بوده اس��ت.  وی به وضعیت مس��کن در همدان 
اش��اره کرد و افزود: در 2 ماه اخیر رکود بر خرید 
فروش یا رهن و اجاره مس��کن حاکم بوده و حتی 
با کاهش معامات مواجه هس��تیم به طوری که 

در این مدت )آذر و دی( خرید و فروش مس��کن 
26 درصد کاهش یافته اس��ت. وی با بیان اینکه 
صاحبان ام��اک واحد  های خ��ود را برای فروش 
عرضه نمی کنن��د، ابراز کرد: این در حالی اس��ت 
که تا پایان مهرماه امس��ال شاهد افزایش قیمت 
بوده ایم. رحیم بخش با اش��اره ب��ه اینکه در 2 ماه 
گذشته شاهد کاهش 33 درصدی معامات رهن 
و اجاره نسبت به ماه های مشابه سال قبل بودیم، 

افزود: در فصل نقل و انتقالات هم تغییرات قیمتی 
موجب شد بسیاری از مس��تاجران با موجران به 
توافق برسند و قرارداد قبلی خود را تمدید کنند.  
همچنین در حوزه خرید اماک هم شاهد افزایش 
تعداد خریداران هس��تیم اما تعداد فایل های قابل 
ارائ��ه برای فروش به دلیل ریس��ک در فروش کم 
ش��ده است. وی دلایل مهم این موضوع را نگرانی 
مالکان از آینده بازار مس��کن عنوان کرد و اظهار 

داشت: با وضعیت موجود، مالک شاید دیگر نتواند 
ملک دیگری را بخرد، به همین دلیل هم اماکی 
برای فروش و فایل شدن به مشاوران اماک سپرده 
نمی شود. عضو هیات مدیره مشاوران اماک همدان 
درب��اره واحد های اجاره ای هم گفت: س��ازندگان 
اماک در همدان یا در نقاط بس��یار گران قیمت 
شهر خانه ها را می سازند یا در نقاطی می سازند که 
اقشار جامعه تمایلی به زندگی در این نواحی ندارند 
و واحد های ساخته شده متناسب با نیاز و خواسته 
متقاضیان نیس��ت،  همچنین بعض��ی واحدها یا 
کوچک است یا خریدار محیط آن را نمی پسندد. 

بدون مدرن  سازی کشاورزی احیای دریاچه ممکن نیست
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